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Spørgsmål 

Det fremgår af oplysninger fra Danwatch og Financial Times, at skibe fra 
”Ruslands skyggeflåde”, som anvendes til omgåelse af sanktioner mod 
Rusland, i praksis ikke vil være forsikret mod de skader, der opstår i 
tilfælde af miljøkatastrofer forårsaget af skibene. I artiklen citeres 
ministeren for, at regeringen er ”åbne for yderligere EU-tiltag over for 
skyggeflåden”. Vil ministeren redegøre for, hvori disse tiltag efter 
regeringens mening bør bestå, og hvordan udsigterne er til, at tiltagene 
omsættes til virkelighed? Der henvises til Danwatchs artikel ”Ruslands 
skyggeflåde undgår stadig sanktionerne – Lækkede dokumenter viser 
hvordan”, fundet på danwatch.dk den 18. marts 2024. Spørgsmålet er 
stillet efter ønske fra Trine Pertou Mach (EL) 
 
Svar 

Jeg er dybt bekymret over den såkaldte ”skyggeflåde”, og det er i min 
optik problematisk, hvis disse tankskibe medvirker til at omgå 
sanktionerne og sejler uden tilstrækkelig forsikring.  
 
Danmark har kontinuerligt arbejdet for de hårdest mulige EU-sanktioner 
mod Rusland, der kunne opnås enighed om. Danmark har desuden 
arbejdet målrettet for en fælles EU-indsats mod sanktionsomgåelse, hvor 
Danmark bl.a. har støttet udvidelsen af EU´s værktøjskasse i forhold til 
sanktionsomgåelse. EU vedtog med stærk dansk støtte desuden en 12. 
sanktionspakke i december 2023, som indeholdte specifikke tiltag mod 
skyggeflåden.   
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Danmark er løbende i fortrolig dialog med vores partnere for at se på 
mulighederne for yderligere at styrke og forbedre EU-sanktionerne. Jeg 
kan ikke gå nærmere ind i disse overvejelser inden for rammerne af 
denne folketingsbesvarelse. Det er dog vigtigt, at nye tiltag kan 
implementeres i praksis og er juridisk holdbare. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Lars Løkke Rasmussen 
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